

Journal of the History of the Atlantic Region

ACADIENSIS

Revue d'histoire de la région Atlantique



Vol. 48 No. 2
Autumn | automne 2019



Co-editors/Codirecteurs

SUZANNE MORTON and/et
DONALD WRIGHT

Managing Editor/Directeur de la rédaction

STEPHEN DUTCHER

French Language Editor/Rédacteur francophone

PATRICK NOËL

Review Essay Editor/Responsable de notes critiques

GREGORY MARQUIS

Digital Communications Editor/directeur des communications numériques

COREY SLUMKOSKI

Secretary/Secrétaire

PATTI SIMMONS

Editorial Advisory Board/Comité consultatif

JERRY BANNISTER

P.A. BUCKNER

SEAN CADIGAN

BÉATRICE CRAIG

JAMES L. KENNY

PHYLLIS E. LEBLANC

EDWARD MACDONALD

HEIDI MACDONALD

IAN MCKAY

D.A. MUISE

ROSEMARY OMMER

PAMELA PALMATER

PETER TWOHIG

JEFF WEBB

HARVEY AMANI WHITFIELD

GRAEME WYNN

Editorial Board/Comité de rédaction

GAIL CAMPBELL

FRED FARRELL

DAVID FRANK

JANE JENKINS

GREGORY KEALEY

LINDA KEALEY

GREGORY KENNEDY

PETER C. KENT

NICOLE LANG

R. GLENN LEONARD

ROBERT MACKINNON

ELIZABETH MANCKE

GREG MARQUIS

JULIEN MASSICOTTE

ELIZABETH MCGAHAN

MARK MCLAUGHLIN

ERIN MORTON

SUZANNE MORTON

SASHA MULLALLY

PATRICK NOËL

ANDREW NURSE

JOHN G. REID

CHANTAL RICHARD

COREY SLUMKOSKI

GARY WAITE

MARTHA WALLS

DONALD WRIGHT

We gratefully acknowledge the financial support of the University of New Brunswick and the Social Sciences and Humanities Research Council of Canada (SSHRC) as well as the financial support of the Government of Canada, through the Publications Assistance Program (PAP), towards our mailing costs (Publications Mail Registration No. 08079).

Nous remercions l'appui financier de l'Université du Nouveau-Brunswick et du Conseil de recherches en sciences humaines du Canada (CRSH), ainsi que l'appui financier accordé par le gouvernement du Canada par l'entremise du Programme d'aide aux publications (PAP) pour le règlement de nos tarifs postaux (envoi de publications enregistrement no 08079).



Canada

Acadiensis: Journal of the History of the Atlantic Region is published twice a year, in the autumn and in the spring, by the Department of History of the University of New Brunswick. The editorial board welcomes the submission of manuscripts, in either English or French.

All correspondence should be sent to:

Acadiensis
Campus House
University of New Brunswick
P.O. Box 4400
Fredericton NB E3B 5A3
(acadnsis@unb.ca)

Pour tout renseignement d'adresser à:

Acadiensis
Campus House
Université du Nouveau-Brunswick
Case postale 4400
Fredericton (N.-B.) E3B 5A3
(acadnsis@unb.ca)

ISSN 1712-7432

Single copy/Un seul numéro: \$17.50

Printed in Canada/Imprimé au Canada

www.acadiensis.ca

Journal of the History of the Atlantic Region

ACADIENSIS

Revue d'histoire de la région Atlantique



Founded in 1971, and published by the Department of History at the University of New Brunswick, *Acadiensis* is devoted to the study of the history of the Atlantic region, and remains the essential source for reading and research in this field.

Fondée en 1971 et publiée par le département d'histoire de l'Université du Nouveau-Brunswick, la revue *Acadiensis* est consacrée à l'étude de l'histoire de la région de l'Atlantique et constitue la source essentielle de renseignements pour tous ceux et celles qui s'intéressent à ce domaine.

Vol. 48 No. 2
Autumn | automne 2019



Lands and Waters Acknowledgement

Central to the history and present reality of the Atlantic Region is the relationship between settlers and others who have entered the region over the past five centuries and the Indigenous nations of the region – the Mi'kmaq, Wolastoqiyik, Peskotomuhkati, Beothuk, Inuit, and Innu. The editorial board of *Acadiensis* wishes to acknowledge the historical fact that Indigenous peoples have inhabited this region since time immemorial. Many aspects of the relationship between settlers and newcomers and Indigenous peoples remain unresolved, including the issue of much of the region consisting of unceded lands, waters, and other resources. In our efforts to promote a fuller understanding of regional history and current legal and political contexts, *Acadiensis* welcomes Indigenous voices in our pages and encourages scholarship that explores all aspects of Indigenous and Indigenous-settler state history.

Reconnaissance des terres et des eaux

Les rapports entre les colons et autres nouveaux venus dans la région au cours des cinq derniers siècles et les nations autochtones de la région – les Mi'kmaq, les Wolastoqiyik, les Peskotomuhkati, les Béothuks, les Inuits et les Innus – sont au centre de l'histoire et de la réalité actuelle de la région de l'Atlantique. Le comité de rédaction d'*Acadiensis* tient à souligner le fait historique que les peuples autochtones habitent cette région depuis des temps immémoriaux. De nombreux aspects des rapports entre les colons et nouveaux venus et les peuples autochtones demeurent non résolus, y compris le fait que la région est constituée en grande partie de terres, de cours d'eau et d'autres ressources qui n'ont jamais été cédés. Dans ses efforts pour promouvoir une meilleure compréhension de l'histoire régionale et des contextes politique et juridique actuels, *Acadiensis* invite les voix autochtones à s'exprimer dans ses pages et encourage les travaux de recherche qui explorent tous les aspects de l'histoire des Autochtones et de l'histoire des rapports entre Autochtones et l'État colonisateur.



TINA LOO

The View from Jacob Street:
Reframing Urban Renewal in Postwar Halifax 5

IAN MCKAY

The “Morals of Genealogy”: Liberal Settler Colonialism,
the Nova Scotia Archives, and the North American
Ancestor-Hunters, 1890-1980 43

SUSAN GALAVAN

Transoceanic Networks of Exchange: New Brunswick Lumber,
Merchant Trade, and the Building of Victorian Britain 90

KAREN FOSTER

Productivism, Neoliberalism, and Responses to Regional Disparities
in Canada: The Case of the Atlantic Canada Opportunities Agency 117

VICKI S. HALLETT

Against Prevailing Currents: The History of
Them Days Magazine in Labrador 146

NEW VOICES/NOUVELLES VOIX

SUZANNE MORTON, ANDREW NURSE, and DONALD WRIGHT
New Voices in Regional Scholarship 177

FRED BURRILL
Re-developing Underdevelopment: An Agenda for
New Histories of Capitalism in the Maritimes 179

PHILIPPE VOLPÉ
Passer à l'agora : de la pertinence d'une histoire
des sujets en action en Acadie 190

MERCEDES PETERS
The Future is Mi'kmaq: Exploring the Merits of Nation-Based
Histories as the Future of Indigenous History in Canada 206

THOMAS PEACE and GILLIAN ALLEN
Rethinking Access to the Past: History and Archives in the Digital Age 217

LACHLAN MACKINNON
A Region in Retrospective: The History of Atlantic Canada, 2009-2019 230

REVIEW ESSAY/NOTE CRITIQUE

COLIN M. COATES
Statues in Time: Canadian Days and Holidays 241